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سفیر ایران در واتیکان در دیدار روز گذشتۀ دیپلمات های واتیکان با »پاپ لئوی چهاردهم« ابراز امیدواری کرد در دوره جدید 
رهبری واتیکان، زمینه های تازه ای برای گسترش تعاملات فرهنگی، مذهبی و دیپلماتیک میان جمهوری اسلامی ایران و دولت 
واتیکان فراهم شود. واتیکان نیوز در پیامی در صفحه خود در شبکه اجتماعی ایکس به نقل از پاپ جدید در این دیدار نوشت: 
این برهه، زمان توبه و تجدید و فرصتی است برای پشت سر گذاشتن منازعات و آغاز مسیری جدید با این اطمینان که با کار 
مشترک، هر یک از ما متناسب با حساسیت ها و مسئولیت های خود می تواند جهانی بسازد که در آن همه بتوانند در حقیقت، 

عدالت و صلح یک زندگی اصیل داشته باشند.

دیدارسفیرایراندرواتیکانباپاپلئویچهاردهم یاد و خاطره شهدا، به 
ویژه »شهید کامران 

طالب  دوست« که 
3 اسفند 62 به مقام 
شامخ شهادت نائل 

گشت، گرامی باد

رهبر معظم انقلاب، ادعای رئیس جمهور آمریکا در خصوص 
برقراری صلح از طریق قدرت را دروغ خواندند و با اشاره 
به تلاش دولت آمریکا برای تحمیل الگویی به کشورهای 
عربی که لازمه آن وابستگی مستمر به آمریکا است، گفتند: 

مطمئناً این الگو شکست خورده است.
رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح گذشته در دیدار هزاران 
تن از معلمان و فرهنگیان، چهره نگاری شایسته از معلم و 
ایجاد تصویری جذاب، با نشاط و دوست داشتنی از معلم 
در افکار عمومی را ضروری و نیازمند کار هنری و رسانه ای 
خواندن  نادرست  با  و  دانستند  مسئول  دستگاههای 
وظایف  برخی  برون سپاری  در خصوص  دیدگاههایی 
آموزش و پرورش، تأکید کردند: ساختار جدید آموزش و 
پرورش باید به گونه ای طراحی و متحول شود که نتیجه 
آن، تربیت نسلی عالِم، با ایمان، ایران دوست، اهل کار و 

تلاش و امیدوار به آینده باشد.
آیت الله خامنه ای همچنین با اشاره به اظهارات اخیر 
رئیس جمهور آمریکا، ادعای او در خصوص برقراری صلح 
از طریق قدرت را دروغ خواندند و با اشاره به تلاش دولت 
آمریکا برای تحمیل الگویی به کشورهای عربی که لازمه 
آن وابستگی مستمر به آمریکا است، افزودند: مطمئناً این 
الگو شکست خورده است و به همت ملت های منطقه 
هم آمریکا از این منطقه خواهد رفت و هم غده سرطانی 
رژیم صهیونی که مایه فساد و جنگ و اختلاف است، 
جمهوری  کردند:  تأکید  ایشان  شد.  خواهد  ریشه کن 
اسلامی به قدرت خود اضافه خواهد کرد و به کوری 
چشم دشمنان، به پیشرفت های چندین برابری دست 

خواهد یافت.
آیت الله خامنه ای در ابتدای سخنان خود، هدف از این 
دیدار را قدردانی از معلمان و تکریم جایگاه معلم دانستند 
و با تأکید بر اینکه هر مقدار هزینه در بخش آموزش 
در واقع سرمایه گذاری برای آینده کشور است، افزودند: 
خوشبختانه رئیس جمهور محترم به مسائل آموزش و 
پرورش اهتمام ویژه ای ابراز می کنند و وزیر محترم نیز 

از مدیران برجسته و آشنا با مسائل این دستگاه است.
ایشان تحقق اهداف و افکار خوب را در گرو پیگیری 
مجدانه آن  ها دانستند و در ادامه به بیان چند نکته 

درباره معلمان پرداختند.

رهبر انقلاب، گرامی داشت معلم اعم از مساعدت های 
معیشتی تا ساخت تصویری مبتکرانه و زیبا، با نشاط 
و دوست داشتنی از معلم در افکار عمومی را وظیفه ای 
مهم برشمردند و افزودند: نتیجه گرامی داشت معلم و 
چهره نگاری از آن باید به گونه ای باشد که جامعه، معلم 
را شخصیتی جذاب، فعال، پر تلاش، با افتخار و سرافراز 
ببیند و شغل معلمی در صدر فهرست مشاغل مورد 

علاقه جوانان قرار گیرد.
ایشان چنین تصویرسازی از معلم را نیازمند کار رسانه ای 
و هنری همچون تولید کتاب های داستانی، فیلم و 
پویانمایی دانستند و گفتند: انجام این کارها بر عهده 
دستگاههای تبلیغاتی همچون صداوسیما و وزارت ارشاد 
است که البته آموزش و پرورش باید این کار را دنبال کند.
رهبر انقلاب در بیان نکته ای دیگر، وجود درک درست از 
اهمیت فعالیت و کار آموزشی معلمان را ضروری دانستند 
و افزودند: معلم فقط آموزش دهنده کتاب درسی نیست 
بلکه اخلاق، رفتار، نحوه حضور در کلاس و کیفیت 
تدریس و ویژگی های شخصیتی او همچون تواضع یا 
تکبر و نشاط یا سرخوردگی، برای دانش آموز شخصیت ساز 
و در او حتی بیش از پدر و مادر اثرگذار است و اگر معلم 
با این درک و فهم سر کلاس حاضر شود، از گفتار و رفتار 

خود مراقبت ویژه ای خواهد کرد.
آیت الله خامنه ای در بیان نکته ای دیگر با تأکید بر اهمیت 
دانشگاه فرهنگیان و مراکز تربیت معلم گفتند: این دانشگاه 
متعلق به آموزش و پرورش است و برخی نظرات درباره 

الحاق آن به دستگاههای دیگر به مصلحت نیست.
ایشان با اشاره به ضوابط تعیین شده در دوره شهید رئیسی 
برای ورودی های این دانشگاه تأکید کردند: نگذارید آن 
ضوابط تضعیف شود چرا که کیفیت این دانشگاه باید 
به گونه ای باشد که ساخت معلم تراز و مورد نیاز از آن قابل 

تحقق باشد.
رهبر انقلاب در بخش دیگری از سخنانشان به بیان چند 

نکته درباره آموزش و پرورش پرداختند.
رهبر انقلاب بخشی از اظهارات ترامپ را مبنی بر اینکه 
دروغ  کند،  استفاده  صلح  برای  قدرت  از  می خواهد 
خواندند و افزودند: او و دولت های آمریکا کِی از قدرت 
برای صلح استفاده کرده اند؟ آن  ها از قدرت برای قتل 

عام غزه و جنگ افروزی در هر جای ممکن و حمایت از 
مزدوران خود استفاده کرده اند.

و  صلح  برای  قدرت  از  استفاده  خامنه ای  آیت الله 
امنیت را ممکن دانستند و گفتند: بر همین اساس 
است که جمهوری اسلامی به کوری چشم دشمنان، 
هر روز بر قدرت خود و کشور اضافه خواهد کرد اما 
آن  ها با استفاده از قدرت، بمب های ۱۰ تُنی به رژیم 
صهیونی دادند که روی سر کودکان غزه و بیمارستان ها 
و خانه های مردم در آنجا و لبنان و هر جای دیگر که 

بتوانند بریزند.
ایشان با اشاره به سخنان قبلی رئیس جمهور آمریکا 
مبنی بر اینکه کشورهای منطقه، بدون آمریکا حتی ۱۰ 
روز هم نمی توانند به زندگی خود ادامه دهند، خاطرنشان 
کردند: او در معاملات و پیشنهادهای کنونی خود در پی 
تحمیل این الگو به آن  ها است در حالی که این الگو، 
یقیناً شکست خورده است و به همت ملت های منطقه، 

آمریکا از این منطقه باید برود و خواهد رفت.
رهبر انقلاب، رژیم صهیونیستی را مایه فساد، جنگ و 
اختلاف در منطقه خواندند و تأکید کردند: رژیم صهیونی که 
غده ای سرطانی، خطرناک و مهلک حتماً باید از این منطقه 

برکَنده شود و برکَنده خواهد شد.
آیت الله خامنه ای اصول و منظومه ارزشی جمهوری اسلامی 
را که مبنای حرکت آن در این منطقه پر فراز و نشیب است، 
اصولی مشخص و روشن خواندند و افزودند: ایران امروز قابل 
مقایسه با گذشته نیست و به توفیق و فضل الهی و به 
کوری چشم دشمنان و بر خلاف خواست آنان، ایران عزیز 
پیشرفت کرده و پس از این نیز جوانان ما خواهند دید که با 
همکاری خود آنان، کشورچندین برابر بیش از این، پیشرفت 

خواهد کرد.

 

سرمقاله

شعار سال، سیاست 

اجرایی یا نیت نامۀ سالانه؟

در شرایطی که اقتصاد ایران گرفتار پیچ و خم مزمن 
نوسانات  و  سرمایه گذاران  بی اعتمادی  بوروکراسی، 
تحقق  بر  دولت  دوباره  تأکید  است،  سیاست گذاری 
شعار سال با عنوان »سرمایه گذاری در تولید« گامی 
ضروری اما ناکافی به نظر می رسد. محمدرضا عارف، 
معاون اول رئیس جمهور، در دومین جلسه کارگروه 
شعار سال، با صراحت از ضرورت تمرکز دولت بر رفع 
موانع تولید، جذب سرمایه، و تسهیل فرآیندها سخن 
گفت؛ اما آنچه در میان واژگان پرطمطراق این سخنان 
گم است، پاسخ به این پرسش بنیادین است: مشکل 

از نبود شعار است یا ناتوانی در اجرای آن؟
از  نوعی »برش یک ساله  نگاه عارف، شعار سال  از 
سیاست های کلی برنامه« است؛ تعبیری که نشان 
از تلاش دولت برای عبور از سطح گرایی و ورود به 
فاز عملیاتی دارد. اما تجربه سال های پیشین ثابت 
کرده است که چنین شعارهایی، در غیاب سازوکار 
بدل  تکرارشونده ای  مانتراهای  به  بیشتر  مشخص، 
از  ملموسی  گزارش  نه  سال،  پایان  تا  که  شده اند 
ارائه می شود، نه سنجه ای برای ارزیابی  نتایجشان 

آن وجود دارد.
ایجاد  از  پرهیز  بر  عارف  تأکید  میان،  این  در 
نکته ای  بوروکراسی،  از  عبور  و  جدید  ساختارهای 
پیچیدگی  که  سال هاست  است.  درست  و  کلیدی 
سرمایه  مانع جذب  بزرگ ترین  اداری،  ساختارهای 
در کشور شده اند. اما سؤال اینجاست که آیا همین 
یا  دارد؟  را  موانع  حذف  امکان  موجود،  ساختار 
دل  در  بازآفرینی  نوعی  به  بوروکراسی،  برای حذف 
در  دیگر  توجه  درخور  نکته  است؟  نیاز  سیستم 
سخنان معاون اول، اشاره به دو رویکرد نسبت به 
داخلی  سرمایه  به  اتکا  است:  سرمایه گذاری  منابع 
اما  صحیح اند،  دو  هر  خارجی.  سرمایه  جذب  یا 
اعتمادی  است؛  اعتماد  بازسازی  پیش نیازشان 
و  اقتصادی، شفافیت حقوقی،  ثبات  غیاب  در  که 
امنیت سیاست گذاری، نه برای سرمایه گذار داخلی 
باقی مانده و نه برای سرمایه گذار خارجی قابل تصور 

است.
با  تفاوتی  است  قرار  اگر  سال،  شعار  کارگروه 
نسخه های مشابه در دولت های قبلی داشته باشد، 
وظایف،  شفاف سازی  در  را  گام  نخستین  باید 
سنجش پذیری تصمیمات، و پرهیز از همایش گرایی 
بردارد. تحقق شعار »سرمایه گذاری در تولید« بدون 
)از  تولید  نظام مندِ  بحران های  با  صادقانه  مواجهه 
رانتی( ممکن  انحصارات  تا  فرسودگی ماشین آلات 
نیست. شاید وقت آن رسیده باشد که به جای تکرار 
شعاری دیگر، نهاد دولت برای یک بار هم که شده، 
خود را ملزم به پاسخگویی درباره آنچه »شعار سال« 
نامیده می شود بداند؛ نه با آمارهای کلی و اقدامات 
ویترینی، بلکه با نشانه هایی ملموس از تولیدی که 

دیگر نیاز به شعار نداشته باشد.

»رهبر معظم انقلاب«:

الگوی آمریکا برای منطقه شکست خورده است
رهبری

مهدی صالحی

دختران اسکیت باز اصفهانی موفق شدند 5 سکو از 6 
سکوی انتخابی تیم ملی اسکیت آزاد جمهوری اسلامی 

ایران را به خود اختصاص دهند.
رقابت های اسکیت اینلاین فری استایل شاخه اسپید 
به مسابقات  اعزام  برای  ملی  تیم  انتخابی  اسلالوم 
قهرمانی آسیا-کره جنوبی از صبح پنج  شنبه 25 اردیبهشت 
به میزبانی مجموعه ورزشی هایپر اسکیت و در بخش 
بانوان آغاز شد. در روز نخست این مسابقات، ورزشکاران 
رده سنی زیر ۱۹ سال و بالای ۱۹ سال در مراحل مقدماتی، 
یک چهارم نهایی، نیمه نهایی و فینال رقابت تنگاتنگی 
داشتند که در نهایت ترانه احمدی از اصفهان در رده سنی 
بزرگسالان و ریحانه مصطفایی در رده سنی زیر ۱۹ سال به 

عنوان قهرمانی دست پیدا کردند.

در رده سنی بزرگسالان، ترانه احمدی دارنده مدال طلا 
بازی های جهانی world skate و مژده شعبانی با ارائه 
عملکردی خوب و با پشت سر گذاشتن تمام حریفان 
به فینال راه یافتند و در دیدار نهایی احمدی توانست 
در رقابتی که صدم ثانیه ها تعیین کننده نفر برتر بود به 
عنوان ارزشمند نفر نخست برسد و پس از او دو  اسکیت 
باز دیگر، مهسا صفر زاده و رومینا سالک که هر دو از 
اصفهان شرکت داشتند جایگاه سوم و چهارم را از آن خود 
کردند. همچنین در رده سنی زیر ۱۹ سال، پریناز ذکریا، 
ریحانه مصطفایی و کیانا کریمی هر سه از اصفهان به 

عناوین اول تا سوم دست یافتند.
پسران اصفهان نیز در انتخابی تیم ملی گل کاشتند

با پایان رقابت های انتخابی تیم ملی  اسکیت آزاد 
پسران: در بخش مارپیچ سرعت چهار سکو از 6 سکو 
و هر دو طلا رده سنی بزرگسالان و جوانان به قهرمانان 

اسکیت باز اصفهانی اختصاص پیدا کرد.
در این رویداد انتخابی که عنوان داران جهانی این رشته 
نیز حضور داشتند، با برگزاری انجام مرحله مقدماتی، 
ورزشکاران گام به مراحل حساس حذفی گذاشتند تا با 
انجام رقابت های جذاب یک چهارم نهایی و نیمه نهایی 
این  انجام  با  شود.  مشخص  فینالیست ها  تکلیف 
مراحل امیرمحمد سواری و سبحان خسروانی برگزار 
کننده فینال بودند که در نهایت سواری عنوان نخست 
را از آن خود کرد. لسانی هم به رده سوم قناعت نمود 
که هر سه  از استان اصفهان بودند. همچنین در رده 
سنی زیر ۱۹ سال امیرحسین اصلانی از اصفهان، ماهان 
مولوی و علی پناهی عناوین برتر این رده را به خود 

اختصاص دادند.
مسابقات قهرمانی آسیا کره جنوبی از تاریخ 28 تیر 

لغایت 4 مرداد برگزار می شود.

درمسابقاتاسکیتانتخابیتیمملیبرایاعزامبهمسابقاتآسیاییکرهجنوبی؛اصفهانیهایکهتازشدند

اصغر قلندری

گوشه  وکنار



یکشنبه  28  اردیبهشت 1404    شمارگان 1815 در شهر3
 

مکث

امیدی تازه برای بافت  های کهنۀ کرج؛

نوسازی در آستانۀ

فرسودگی

سال هاست که نام »بافت فرسوده« در کرج نه فقط یک 
اصطلاح فنی، که تبدیل به نمادی از بی تفاوتی شهری 
شده است؛ لکه هایی خاکستری در دل شهری که هر روز 
به رشد عمودی خود می بالد، اما ساکنان برخی محلات 
آن، همچنان با سقف هایی ترک خورده، خیابان هایی تنگ، 
و آینده ای مبهم زندگی می کنند. در این میان، تصمیم 
شورای اسلامی شهر کرج برای تمدید مصوبه تشویقی 
دیگر،  سال  یک  مدت  به  فرسوده  بافت های  نوسازی 
می تواند نقطه عطفی باشد، اگر که اجرای آن از جنس 

وعده نماند.

رایگان بودن پروانه، آغاز یک مسیر دشوار

اعلام علی قاسم پور، سخنگوی شورای شهر کرج مبنی بر 
صدور مجوز و پروانه رایگان برای ساخت وساز در بافت های 
فرسوده، به ظاهر تصمیمی جسورانه است. چنین اقدامی، 
اگر با حمایت مالی، تسهیل فرآیندهای اداری، و تأمین 
زیرساخت ها همراه باشد، می تواند گره های بزرگی از زندگی 
هزاران خانوار باز کند. اما باید پذیرفت که حذف عوارض و 
صدور پروانه رایگان، تنها بخشی از مسیر نوسازی است؛ 
در مشوق های  نبود سرمایه، ضعف  آن،  در  که  مسیری 
بانکی، و تضاد منافع در پروژه های تجمیعی، از موانع جدی 

به شمار می آیند.
در حال حاضر، بسیاری از مالکان بافت های فرسوده کرج 
یا توان مالی برای مشارکت در ساخت ندارند، یا به دلیل 
نداشتن سند رسمی و معتبر، درگیر چالش های قانونی اند. 
مشوق های شهرداری هرچند در ظاهر اغواگر است، اما بدون 

حل این موانع، به نتیجه ای ملموس نخواهد رسید.
بافت های فرسوده تنها نماد فقر نیستند؛ آنها در اصل، یکی 
از جدی ترین نقاط ضعف امنیتی و بحران پذیری شهر نیز 
بارندگی های  یا حتی  زلزله  وقوع  با  محسوب می شوند. 
شدید، خانه هایی که هیچ گاه برای »بقا« طراحی نشده اند، 
به خاک خواهند افتاد. تمدید این مصوبه اگرچه ستودنی 
است، اما باید دید آیا دستگاه های اجرایی و فنی شهرداری، 

آمادگی لازم برای اجرای مؤثر آن را دارند؟
سخنگوی شورا همچنین به موضوع »گود حصارک« نیز 
که  بلاتکلیف  و  خطرناک  متروکه،  گودالی  کرده؛  اشاره 
مصداقی عینی از بی برنامگی در مدیریت شهری است. این 
گود نه فقط یک خطر ژئوتکنیکی است، بلکه سایه ای از 
نگرانی دائمی بر سر خانه های اطراف خود انداخته. وعده 
تعیین تکلیف این گودال تا شهریور، اگر با شفافیت همراه 
باشد، می تواند نماد بازگشت مسئولیت پذیری به شهر باشد؛ 

همان چیزی که شهروندان سال هاست منتظرش هستند.

کلان  شهری با کمبود سرانه؛ توسعۀ بدون عمق؟

قاسم پور در بخشی دیگر از سخنانش، به کمبود سرانه های 
خدماتی و ورزشی در کرج اشاره کرده و وعده صدور پروانه 
رایگان برای احداث فضاهای ورزشی و خدماتی داده است. 
این تصمیم، هرچند به ظاهر حرکتی مثبت در جهت توسعه 
متوازن است، اما واقعیت تلخ آنجاست که تا زمانی که 
زمین مناسب برای چنین توسعه ای وجود نداشته باشد، 

مجوز رایگان نیز کمکی نخواهد کرد.
کرج سال هاست در رقابت با تهران، بی نظم و بی برنامه رشد 
کرده و نتیجه آن، کمبود شدید فضاهای عمومی، پارک ها، 
فرهنگسراها و اماکن ورزشی است. در چنین شرایطی، 
باید دید شهرداری چگونه می خواهد با استفاده از همین 
مصوبات تشویقی، به توسعه زیرساخت های شهری نیز 

کمک کند.
در نهایت، تمدید این مصوبه یک فرصت است، اما نه برای 
مسئولان، بلکه برای شهروندان. نوسازی واقعی زمانی اتفاق 
می افتد که اعتماد میان مردم و شهرداری بازسازی شود. 
از مواقع،  تجربه های گذشته نشان داده که در بسیاری 
وعده های تشویقی بر کاغذ مانده و در عمل با پیچ و خم های 
بوروکراتیک و سنگ اندازی های دستگاه های موازی نابود 
شده اند. آیا این بار، کرج می تواند الگویی از بازآفرینی شهری 
مانند  فرسوده اش،  محله های  یا همچنان  کند؟  را خلق 
»حصارک« و »مصباح« و »اسلام آباد«، به انتظار یک زلزله 

دیگر خواهند نشست تا شاید دیده شوند؟

علیرضا ناظری

رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
اسلامی شهر کرج، اقدامات قانونی و رفع خطر 
کرج  تنها وظیفه شهرداری  را  گود حصارک  از 
دانست و بر ضرورت پایدارسازی و استحکام این 

گود تأکید کرد.
حصارک  گود  کرد:  اظهار  رحیمی،  علیرضا 
تخلفی ست که مالک در اواسط دهه ۹۰ آغاز کرد 
و موضوع استحکام باید توسط مهندسین مربوطه 

تأیید میشد که این کار انجام نشد.
وی در ادامه افزود: نظام مهندسی به عنوان ناظر 
باید گزارش دقیق و کاملی ارائه دهد؛ نظارت بر 
ساختمان ها بر عهده این نهاد است که باید به 

درستی انجام شود.
عضو شورای اسلامی شهر کرج با اشاره به وظیفه 
کرد:  تصریح  حصارک،  گود  به  نسبت  شهرداری 
شهرداری موظف است بر اساس بودجه مصوب بند 
۱۴ ماده ۵۵، اقدامات قانونی و رفع خطر را انجام 

دهد؛ این تنها وظیفه شهرداری ست.
وی تاکید کرد: باید تلاطم ذهنی و روحی مردم 

برطرف شده و آرامش به اهالی آن منطقه بازگردد.
این مسئول، از اختصاص اعتبار حدود ۲۰ میلیارد 

تومان برای استحکام سازی گود حصارک خبر داد 
و ادامه داد: شورای شهر صرف اعتبار تا ۵۰ میلیارد 
تومان را برای این موضوع بلامانع دانسته است، 
شهرداری در حال تهیه نقشه برای مدل استحکام  

گود برای پایدار سازی است.
این  در  انجام شده  اقدامات  برخی  به  رحیمی 
برای  تراکم  افزایش  افزود:  و  کرد  اشاره  زمینه 
استحکام سازی، پیگیری و برخورد با مالک وقت 
سازه  و  شد  انجام  نگهبان  سازه  ایجاد  بر  مبنی 
نگهبان اولیه نصب شد. همچنین جلوگیری از 
ریزش خیابان به سمت گود از جمله اقداماتی ست 
که شورای ششم شهر کرج پیگیری کرده و مدیریت 

شهری کرج انجام داده  است.
رییس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای 
اسلامی شهر کرج در پایان بر لزوم تسریع در رفع 
خطر و بازگرداندن آرامش به ساکنان اطراف گود 

حصارک تأکید کرد.

رئیس مرکز پژوهش و مطالعات راهبردی شورای شهر 
کرج، ضمن تأکید بر اهمیت نقش مهندسان جوان 
در توسعه زیرساخت های شهری، اظهار کرد: اجرای 
پروژه های بزرگ عمرانی با تکیه بر توان داخلی، مسیر 

پیشرفت کشور را هموار می سازد.
راهیان پیشرفت  اردوی  اسدیان در سومین  محمد 
سازمان بسیج مهندسین عمران و معماری استان 
البرز، از پروژه های پل B۰ و ایستگاه مترو بازدید و ضمن 
تأکید بر اهمیت نقش مهندسان جوان در توسعه 
پروژه های  اجرای  اظهار کرد:  زیرساخت های شهری، 
بزرگ عمرانی با تکیه بر توان داخلی، مسیر پیشرفت 

کشور را هموار می سازد.
راهبردی شورای  مطالعات  و  پژوهش  مرکز  رئیس 
اسلامی شهر کرج بر نقش راهبردی بزرگراه شمالی و 
مترو در توسعه شهر تاکید کرد و تکمیل این پروژه های 
کلیدی شهر را از مهم ترین طرح های زیرساختی کرج 
برای کاهش ترافیک، توسعه متوازن و ارتقای کیفیت 

زندگی شهروندان برشمرد.

اسدیان با اشاره به اهمیت پروژه بزرگراه شمالی کرج 
راهبردی و  پروژه های  از  بزرگراه شمالی یکی  افزود: 
اثرگذار در کاهش ترافیک مرکزی شهر کرج است که 
با تکمیل آن، بخشی از بار ترافیکی معابر اصلی کاهش 
یافته و دسترسی به مناطق شمالی شهر بهبود می یابد.

ترافیکی،  مزایای  بر  علاوه  پروژه  این  افزود:  وی 
زمینه ساز توسعه متوازن شهری و افزایش کیفیت 
زندگی شهروندان خواهد بود. البته تکمیل آن نیازمند 
هم افزایی بیشتر میان مدیریت شهری، دستگاه های 
اجرایی و همچنین بهره گیری از ظرفیت شرکت های 

دانش بنیان است.
رئیس مرکز پژوهش و مطالعات راهبردی شورای 
اسلامی شهر کرج همچنین با اشاره به پروژه مترو 
کرج تاکید کرد: این پروژه یکی از مهم ترین نیازهای 
حمل ونقلی کلانشهر کرج است که تکمیل آن نقش 
بسزایی در کاهش آلودگی هوا، صرفه جویی در زمان 
سفرهای درون شهری و ارتقای کیفیت زندگی خواهد 

داشت.

وی خاطرنشان کرد: به رغم برخی چالش های مالی، 
شورا و مدیریت شهری با جدیت پیگیر تأمین منابع 
و تسریع در اجرای این پروژه هستند و امیدواریم با 
برنامه ریزی دقیق، مردم کرج هرچه زودتر از مزایای 

احداث آن بهره مند شوند.

رفعخطر،تنهاوظیفهشهرداریکرجنسبتبهگودحصارکاست

اجرایپروژههاباتکیهبرتوانمتخصصانداخلیزمینهسازپیشرفتاست

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی 
شهید  بلوار  ادامه  احداث  پروژه  گفت:  کرج  شهر 
بلوار  به  آن  اتصال  و  گلشهر(  متری   ۴۵( شمس 
شهید رجایی در اراضی جوادآباد شاهین ویلا، به 
عنوان یکی از اولویت های عمرانی و تملکی منطقه 
۶ شهرداری کرج، در دستور کار شهرداری قرار گرفته 

است.
 عمار ایزدیار در کمیسیون برنامه و بودجه با بیان 
اینکه این پروژه نقش مؤثری در کاهش ترافیک، 
تسهیل  و  شهر  جنوب  به  شمال  اتصال  بهبود 
حمل ونقل عمومی دارد، اظهار کرد: شهرداری کرج در 
سال های گذشته بخشی از املاک مسیر این طرح را 
تملک کرده است و برای املاک باقی مانده، به ویژه در 

این محدوده، اقدامات متعددی از جمله دعوت مکرر 
از مالکان و تنظیم توافق نامه ها انجام شده است.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی 
دلیل  به  املاک  این  از  برخی  افزود:  کرج  شهر 
مشکلات ثبتی و حقوقی مانند قولنامه ای بودن، 
نداشتن تسلسل ایادی، نداشتن پایان کار یا داشتن 
وضع  به  اعاده  بر  مبنی  ماده ۱۰۰  کمیسیون  رأی 

سابق، هنوز تعیین تکلیف نشده اند.
ایزدیار تأکید کرد: برای حل این چالش ها و تسریع 
تعیین  کمیسیون  به  موضوع  پروژه،  اجرای  در 
وضعیت املاک ارجاع و با موافقت شورای اسلامی 
شهر، مقرر شده است املاک قولنامه ای باقی مانده 

به صورت کلیدی تملک شوند.

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر کرج:

اتصال بلوار شمس به رجایی گره گشای ترافیک منطقه است

از »البرز« چه  خبر؟

مدیر منطقه ۴ شهرداری کرج گفت: پارک مکعب واقع در فاز ۱ مهرشهر کرج، به همت واحد فضای سبز منطقه پاکسازی، تجهیز و 
بازسازی شد. این اقدام، اولین گام در طرح جامع به سازی پارک ها و بوستان های منطقه به شماره می رود.حسین عطایی در گفت وگو 
با پایگاه خبری کرج امروز، با اعلام این خبر بیان کرد: با توجه به افزایش استقبال از فضای سبز شهری در ایام پیش رو، طرح بازبینی و 
تجهیز پارک ها و بوستان ها در اولویت کاری فضای سبزمنطقه قرار گرفته است.وی افزود: عملیات بهسازی پارک مکعب شامل مواردی 
مانند تجهیز و تعمیر سرویس های بهداشتی، نصب و افزایش وسایل، تعمیر و راه اندازی آب خوری ها، بهسازی کامل پیاده روها و سطوح 
چمن و فضای سبز، همچنین تنظیف و جمع آوری بقایای گیاهی و زوائد در این فضا بوده است که به منظور رفاه و رضایتمندی 

شهروندان صورت گرفته است.

پارکمکعبمهرشهرتغییرچهرهداد
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اداره کل هواشناسی استان تهران ضمن اشاره به تداوم وزش باد در سطح این استان، از افزایش نسبی دما خبر داد.
بر پایه واکاوی الگوهای همدیدی و بررسی نقشه های پیش یابی طی پنج روز آینده )تا چهارشنبه ۳۱ اردیبهشت ماه( وضعیت 

جوی استان تهران با آسمانی صاف تا کمی ابری در ساعات بعد از ظهر و شب همراه با افزایش وزش باد همراه خواهد بود.
طی این مدت وزش باد شدید و گرد و خاک در پاره ای نقاط به ویژه در نیمه جنوبی و غربی استان دور از انتظار نیست.

استان تهران از امروز با افزایش نسبی دما روبه  روست. بر اساس اعلام اداره کل هواشناسی استان تهران، ورامین با بیشینه 
دمای ۳۲ درجه سانتیگراد گرم ترین ایستگاه استان تهران در ۲۴ ساعت گذشته گزارش شده است.

پایتختگرمترمیشود

در یکی از روزهای ملتهب اردیبهشت، ویدئویی کوتاه در 
شبکه های اجتماعی می پیچد: زنی در حال قدم زدن با 
سگش در پارکی عمومی، ناگهان با اعتراض تند مردی 
مواجه می شود که با خشم فریاد می زند: »اینجا جای 
سگ گردانی نیست!« مشاجره بالا می گیرد، رهگذران وارد 
ماجرا می شوند، صحنه قطع می شود، اما آن چه باقی 
می ماند نه یک نزاع شخصی، که پژواکی از تنشی ست 
عمیق تر. سگ گردانی در ایران، دیگر فقط رفتاری فردی 
یا سبک زندگی خصوصی نیست؛ بدل به میدان برخورد 
ارزش ها، باورها، طبقات و نمادها شده است. آن چه در 
ظاهر قدم زدن با حیوان خانگی ست، در عمل مرزهای 
متزلزل میان عرف و قانون، مدرنیته و سنت، فردگرایی 
و کنترل اجتماعی را به چالش می کشد. نزاعی که شاید 
با دخالت رهگذران پایان یابد، اما در بطن جامعه، هر روز 

شعله ورتر می شود.

سگ، کالای فرهنگی در جامعه ای دوپاره
سگ در بسیاری از کشورها، »دوست خانوادگی« است؛ 
اما در ایران، نه فقط حیوانی خانگی، بلکه نمادی فرهنگی 
است. از فتاوی فقهی گرفته تا گفت وگوهای روزمره در 
تاکسی و فضای مجازی، سگ همچنان میان »نقمت 
از  اغلب  سگ،  صاحبان  است.  سرگردان  نعمت«  و 
طبقه متوسط جدیدند؛ کسانی که سبک زندگی مدرن، 
آپارتمانی، فردگرا و مصرف گرایانه دارند. آن ها، سگ را 
نه فقط برای نگهبانی یا نگهداری، بلکه به عنوان موجودی 
فرزند  جایگزین  حتی  و  خانواده  از  عضوی  عاطفی، 

می خواهند.
پیر بوردیو، جامعه شناس فرانسوی، در کتاب »تمایز« 
توضیح می دهد که چگونه طبقات اجتماعی، از ذائقه های 
فرهنگی، مصرف نمادین، و بازنمایی سبک زندگی برای 
بهره  خود  اجتماعی  جایگاه  تثبیت  و  سلطه  بازتولید 
می گیرند. در منظومۀ فکری بوردیو، سگ نه فقط یک 
حیوان خانگی، بلکه جزئی از »سلیقۀ طبقه مند« است. 
سگ گردانی در این معنا، نمایشی ست از سرمایه فرهنگی 
و زیبایی شناختی؛ نوعی تمایزگذاری از طبقات پایین تر که 
مصرف حیوان خانگی را یا امکان پذیر نمی دانند یا آن را 
غیرمجاز و غیراخلاقی تلقی می کنند. در شهرهای بزرگ 
ایران، به ویژه مناطق بالاشهر، سگ گردانی عملاً به نوعی 
»ارائه خویشتن« بدل شده است؛ چیزی شبیه به لباس 
برند، ماشین خاص یا سبک معماری داخلی آپارتمان. 
زندگی  سبک  انتخاب  از  نشانه ای  فضا، سگ  این  در 
اروپامحور، فردمحور و لیبرال است؛ درحالی که در مناطق 
کم برخوردار یا مذهبی تر، همان رفتار ممکن است تعرض 

به حریم فرهنگی و اخلاقی تلقی شود.
در سوی دیگر، طبقات سنتی تر، مذهبی تر یا کم برخوردارتر، 
با سگ نه به عنوان »رفیق« بلکه به مثابه تهدید، ناهنجاری 
یا بی احترامی مواجه می شوند. برای آن ها، سگ گردانی 
نه فقط مزاحمت فیزیکی، که نوعی »تجمل گرایی نمادین« 
است؛ بازنمایی سبکی از زندگی که فاصله اش با واقعیت 
روزمره شان، خشم و دل زدگی تولید می کند. اینجاست 
که سگ گردانی، به »نشانه شکاف« بدل می شود؛ شکاف 

میان آن چه هست و آن چه دیده می شود.
از منظر بوردیو، این تضاد نه صرفاً بر سر سگ یا نبود 
از  قانون، بلکه بر سر نبردی ست برای تعریف مشروع 

اقتصادی،  سرمایه  که  جامعه ای  در  خوب«.  »زندگی 
فرهنگی و نمادین نابرابر توزیع شده، سگ گردانی یکی 
از نمادهای تضاد طبقاتی ست؛ هم برای نمایش و هم 

برای اعتراض.

سگ گردانی و تنهایی در عصر فردیت
اگر از دید عاطفی بنگریم، نگهداری سگ در شهرهای 
بزرگ ایران به ویژه در سال های اخیر رشدی قابل توجه 
داشته است. دکتر الهام فخاری، پژوهشگر مسائل شهری 
و فعال حقوق حیوانات، معتقد است: »سگ در بسیاری 
از خانواده ها، به ویژه خانواده های بدون فرزند یا تک نفره، 
نقش یک همدم را بازی می کند. آن ها نه از سر تجمل، 

بلکه برای رفع خلأ روانی، سگ نگه می دارند«.
به این فاکتور، رشد آپارتمان نشینی، کاهش ارتباطات 
خویشاوندی، و افزایش تنهایی شهری را بیفزایید. سگ، در 
چنین شرایطی، موجودی ست که بی قید و شرط دوستت 
دارد؛ چیزی که در جامعه ای بی اعتماد و خسته، کمیاب 
است. اما این روند فقط پاسخی به خلأهای روانی نیست، 
بلکه بخشی از بازتعریف خانواده و دلبستگی در جهان 
معاصر است. در ادبیات روانشناسی معاصر، حیوانات 
خانگی در دسته »روابط شبه خویشاوندی« طبقه بندی 
می شوند؛ رابطه ای که ویژگی های عاطفی عمیق، تداوم و 
وابستگی دارد، بی آن که در ساختار سنتی خانواده بگنجد.

با مهاجرت گسترده جوانان به شهرهای  نیز،  ایران  در 
مردان  و  مستقل  زنان  افزایش  ازدواج،  کاهش  بزرگ، 
مجرد، سگ جایگزینی نمادین برای روابط ازدست رفته 
شده است. رابطه ای که فاقد خشونت، بی نیاز از زبان و 
فارغ از قدرت نمایی است. سگ به نوعی، تصویر آرمانی 
از رابطه ای بدون قضاوت را بازنمایی می کند؛ رابطه ای که 
در جامعه انسانی، اغلب دشوار و آسیب زا شده است. در 
این میان، بازار مرتبط با سگ ها نیز رشد کرده است: از 
کلینیک های دامپزشکی و فروشگاه های لوازم حیوانات، 
تا خدمات لوکسی چون هتل و آموزش. سگ، همزمان 
هم تسلی بخش روانی است، هم محرکی برای بازسازی 

اقتصاد سبک زندگیِ جدید.

سگ در شهر؛ قانون در سایه
مشکل اما از آنجا آغاز می شود که مدیریت شهری در برابر 
این پدیده، نه قاعده مند و خلاق، بلکه سلبی و واکنشی 
عمل کرده است. قانون مشخصی برای سگ گردانی در 
سگ  مخصوص  پارک  شهرداری ها  ندارد.  وجود  ایران 
ندارند، پلیس از اختیارات مبهم استفاده می کند، و مالکان 
نگهداری،  و حق  برخورد  از  ترس  بین  دائماً  حیوانات 
در  سگ گردانی  توسعه یافته،  کشورهای  در  معلق اند. 
باید  تابع قوانین روشنی ست: سگ  فضاهای عمومی 
قلاده داشته باشد، پارک مخصوص تعیین شده، و صاحب 
سگ مسئول تمیز نگه داشتن محیط است. اما در ایران، 

این خلا قانونی، تبدیل به عامل نزاع شده است.
دکتر غلامرضا خادمی، کارشناس سیاست گذاری شهری، 
در گفت وگو به ما می گوید: »وقتی نهادهای فرهنگی و 
قانونی، سبک زندگی را مدیریت نکنند، هر اختلافی بدل 
به بحران اجتماعی می شود. سگ گردانی، نمونه ای روشن 

از این بی سیاستی ست«.
این سخنان، تنها به پدیدۀ سگ گردانی محدود نمی شود؛ 
بلکه آیینه ای تمام نما از وضعیت سیاست گذاری فرهنگی 
در شرایط فعلی است؛ جایی که نهادهای تصمیم ساز، 

نه توان پیش بینی روندهای سبک زندگی را دارند، نه 
ارادۀ تنظیم گری هوشمندانه. در نتیجه، پدیده هایی چون 
سگ گردانی، که در بسیاری از جوامع با قواعد مشخص 
حل وفصل شده اند، در ایران به بحران اجتماعی، منازعه 
می شوند.  تبدیل  نهادی  بی اعتمادی  حتی  و  هویتی، 
مدون  قانونی  ندارد،  وجود  برای سگ ها  پارکی  وقتی 
برنامه ای برای آموزش  برای سگ گردانی نوشته نشده، 
شهروندی تعریف نشده، و رسانه ها نیز یا با سکوت یا با 
تمسخر با موضوع برخورد می کنند، طبیعی ست که مردم 
در خلأ قانون، به تقابل مستقیم روی آورند. تقابلی که گاه 
به خشونت می انجامد، گاه به انزوا، و گاه به شکل گیری 

کینه های پنهان در بطن جامعه.
در چنین شرایطی، مدیریت شهری و فرهنگی باید دست 
از انفعال بردارد. تنظیم گری به معنای حذف نیست؛ بلکه 
به معنای نوشتن قواعدی ست که شهروندان مختلف، با 
باورها و سبک های زندگی متنوع، بتوانند بدون رنجش و 
حذف، کنار هم زندگی کنند. بی سیاستی، خود بزرگ ترین 

بحران اجتماعی است.
بیایید از جانب دیگر هم بنگریم. بسیاری از مردم از 
سالمندان،  و  کودکان  ترس  ناراضی اند.  سگ گردانی 
مزاحمت ناشی از پارس سگ ها، آلودگی ناشی از فضولات 
در پیاده روها و حضور سگ های بدون قلاده، همه دلایل 
واقعی و انکارناپذیرند. آنچه ناراحت کننده تر است، فقدان 
درک متقابل میان این دو سوی ماجراست. در نظرسنجی 
میدانی »دنیای هوادار« از ۵۰ نفر در دو پارک در تهران و 
کرج، بیش از ۶۸ درصد گفتند از سگ گردانی در محیط 
عمومی »احساس ناراحتی« دارند؛ اما فقط ۲۴ درصد 
موافق »ممنوعیت کامل« آن بودند. یعنی بیشتر مردم، 

خواهان تنظیم و نه حذف این پدیده اند.

راه حل؛ از نزاع به گفت وگو
آیا می توان میان نیاز صاحبان سگ و امنیت عمومی 
آشتی برقرار کرد؟ به نظر می رسد پاسخ مثبت است؛ اما نه 
با برخوردهای قهری، نه با سلب مالکیت از حیوانات، و نه 

با توهین به سبک زندگی افراد.
راه حل واقعی، در گرو تدوین آیین نامه ای شفاف، ایجاد 
فضاهای مشخص برای سگ گردانی، آموزش شهروندی 
متقابل، و آگاهی بخشی رسانه ای ست. شاید وقت آن 
رسیده که به جای حذف صورت مسئله، قواعدی برای 

همزیستی بنویسیم.
ماجرا فقط »سگ« نیست. ماجرا جامعه ای ست که تاب 
آوردن تفاوت را از دست داده؛ جامعه ای با فقدان میانجی، 
بحران گفتگو، و شکاف میان شهروندان. سگ گردانی، 
همچون مسائلی چون پوشش، موسیقی، زبان، یا حتی 
نحوه خوردن غذا، بهانه ای ست برای بازنمایی شکاف هایی 
عمیق تر. ما یا باید یاد بگیریم در کنار یکدیگر زندگی کنیم، 
یا باید آماده باشیم که همه چیز، حتی قدم زدن در یک 

پارک، بدل به صحنۀ نزاعی ایدئولوژیک شود.
در جهانی که مدام از هم می گسلد، شاید وفاداری بی قید 
و شرط یک سگ، تنها چیزی ست که هنوز می توان به آن 
اعتماد کرد. اما اعتمادِ اجتماعی، چیزی ست که باید با 

قاعده، فرهنگ، و گفتگو دوباره ساخت.

 

قضایی

»رئیس دستگاه قضا«:

برخی قوانین مربوط به فراجا 

نیازمند بازنگری است

رئیس قوه قضاییه با اشاره به اینکه مسئولیت های فراجا از 
ظرافت های خاصی برخوردار است، گفت: شاید در ساختارها، 
قوانین و مقررات مرتبط با این نیرو به تناسب اقتضائات 
روز، بازنگری هایی انجام شود و شاید نیاز به بازنگری هایی 
در برخی از مقررات و ضوابط وجود داشته باشد تا تناسب با 
اقتضائات زمان و روزآمدسازی ها در حیطه مسئولیت های 

دستگاه قضایی و مأموریت های فراجا افزایش یابد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از مرکز رسانه قوه قضاییه، 
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای روز 
گذشته در بیست  و هشتمین همایش سراسری فرماندهان، 
مجاهدت   از  تقدیر  فراجا، ضمن  عالی  مدیران  معاونان، 
نیروهای فراجا، اظهار کرد: فراجا مانند قوه قضاییه، ملجاء 
و پناهگاه مردم است، از این رو باید هر چه بیشتر نزد 
مردم اعتماد کسب کند؛ مردم امروز به پلیس اعتماد دارند؛ 
باید این اعتماد را قدر دانست و در جهت افزایش آن گام 

برداشت.
وی افزود: اساسا نظام ما با هدف محقق کردن دستورات 
الهی با محوریت و موضوعیت مردم، ابتناء یافته است؛ تمام 
ماموریت ها و دغدغه های ما معطوف به مردم و آسایش 
و امنیت آن  هاست، هم ما در قوه قضاییه و هم شما در 
فراجا باید هر چه بیشتر از ظرفیت های مردمی در ایفای 
وظایف خود بهره بگیریم و بسترهای جلب مشارکت مردمی 

را گسترده تر سازیم.
اشتراکات  به مشابهت ها و  اشاره  با  رئیس قوه قضاییه 
دستگاه قضایی و فراجا در برخی از حوزه های مأموریتی، 
گفت: ارتباط میان دستگاه قضایی و فراجا وثیق و وسیع 
است، نه از این جهت که فراجا ضابط عام قوه قضاییه 
محسوب می شود بلکه از این حیث که هر دو نهاد در جهت 
تحقق عدالت و ارزش های اسلامی گام برمی دارند و هر دو 
نهاد در راستای استیفای حقوق مردم و انتظام بخشی در 

جامعه مجاهدت می کنند.
فراجا،  و هم  افزود: هم دستگاه قضایی  اژه ای  محسنی 
مسئولیت های مشخص و مشابهی در حوزه کشف جرم، 
شناسایی مجرم و مقابله با جرائم مشهود دارند، ما باید سطح 
تعامل خود را افزایش دهیم و تجربیات گران سنگی را که در 
حوزه اجرای مسئولیت هایمان داریم، هر چه بیشتر با یکدیگر 

به اشتراک بگذاریم.
رئیس دستگاه قضا تصریح کرد: تکثر و تنوع ماموریت های 
فراجا، کم نظیر و در مواردی بی نظیر است؛ بنابراین باید 
به تناسب این ماموریت های متکثر و متنوع، برای فراجا 
اعتبارات، تجهیزات و اختیارات در نظر گرفت و همه قوا در 

این زمینه دارای مسئولیت هستند.
رئیس عدلیه اظهار کرد: هم در قوه قضاییه و هم در فراجا، 
مطیع اسناد بالادستی و سیاست های ابلاغی هستیم اما در 
روش ها و تاکتیک ها نیاز به بازنگری و روزآمدسازی داریم؛ 
همچنین نیاز است که برخی از مفاهیم را بازتعریف کنیم؛ 
پلیس قطعا باید مقتدر باشد اما نیاز است که این اقتدار را 
تعریف کنیم و روش های حصول و ارتقای آن را مورد بررسی 
و مداقه جدی قرار دهیم. مقولاتی نظیر حفظ اسرار و حریم 
خصوصی مردم نیز در این دایره می گنجند؛ اینجا عرصه ای 
است که قوه قضاییه و فراجا می توانند با یکدیگر تعامل و 

تبادل اطلاعات داشته باشند.
محسنی اژه ای افزود: فرمانده فراجا پیشنهاد کرد تا کارگروه 
مشترکی میان این نهاد و دستگاه قضایی جهت تجهیز قوا 
تشکیل شود؛ اما تاکید دارم که به واسطه مشابهت های 
مأموریتی که میان ما وجود دارد، چندین کارگروه بین قوه 

قضاییه و فراجا تشکیل شود.
رئیس علیه اضافه کرد: آمادگی داریم که کارگروه های 
مشترکی را بصورت جداگانه با فراجا در حوزه هایی نظیر 
روز«،  اقتضائات  با  متناسب  قوانین  اصلاح  و  »وضع 
و  مأموریتی  تداخل  »عدم  مشترک«،  »آموزش های 

هم افزایی امکانات« تشکیل دهیم.

»دنیای هوادار« از تنش  های فرهنگی-اجتماعی پیرامون پدیدۀ سگ  گردانی گزارش می  دهد؛

دعوا سر قلاده است!
ایمان روزبهانی

داستان جلد
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معاون قرآن و عترت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی از آغاز به کار دبیرخانه »ستاد ملی توسعه و ترویج فرهنگ نهج البلاغه« خبر داد.
حجت الاسلام حمیدرضا ارباب سلیمانی روز گذشته در جلسه شورای مدیران این معاونت گفت: تشکیل »ستاد ملی توسعه و 
ترویج فرهنگ نهج البلاغه« با هدف فعالسازی، هماهنگی و هم افزایی تمامی ظرفیت های دولتی و مردمی از جمله برنامه های 
معاونت قرآن و عترت است. اولین جلسه این ستاد در آستانه دهه ولایت و عید سعید غدیر برگزار خواهد شد و از تمامی 
صاحب نظران، کارشناسان و فعالان مردمی حوزه نهج البلاغه برای ارائه نظرات، پیشنهادات و مشارکت در این حرکت ارزشمند 

دعوت می کنیم.

ستادملیتوسعهوترویجفرهنگنهجالبلاغهتشکیلشد

 

رویداد

افتتاحیه سیاسی کن ۲۰۲۵؛

از جنگ غزه و اوکراین تا 

سیاست های آمریکا

خود  کارکنان  از  کن  جشنواره  مسئولان  درحالی که 
کنند،  خودداری  سیاسی  موضع گیری  از  خواسته اند 
افتتاحیه هفتاد و هشتمین دوره این رویداد سینمایی 
با سخنان تند رابرت دنیرو علیه دونالد ترامپ و مطرح 
شدن مسائلی چون جنگ غزه و اوکراین، به صحنه ای از 

اعتراض های سیاسی و اجتماعی تبدیل شد.
هفتاد و هشتمین دوره جشنواره فیلم کن در فضایی 
کرد؛  آغاز  را  خود  کار  سیاسی  شدت  به  و  بی سابقه 
رویدادی که به طور معمول به عنوان جشنواره ای هنری 
خود  افتتاحیه  در  این بار  می شد،  شناخته  بی طرف  و 
با صراحت به مسائل سیاسی و اجتماعی روز جهان 

پرداخت.
رابرت دنیرو، بازیگر آمریکایی، در مراسم دریافت نخل 
طلای افتخاری، دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا را 
»رئیس جمهور بربر آمریکا« خواند و از حضار خواست 
با »اشتیاق و تعهد« از دموکراسی دفاع کنند. او گفت: 
وقت آن رسیده که همه  کسانی که به آزادی اهمیت 
می دهند، برای اعتراضات سازماندهی شده برنامه ریزی 

کنند.
لوران لافیت، مجری مراسم افتتاحیه نیز بازیگران را به 
برای تأثیرگذاری در تغییرات  از تریبون خود  استفاده 
اجتماعی فراخواند و از هنرمندانی چون آدل انل، مارلنه 
دیتریش و ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور اوکراین، 

به عنوان نمونه های هنرمندان متعهد یاد کرد.
مسئولیت  نیز  جشنواره،  رئیس  بینوش،  ژولیت 
تغییرات  جنگ،  درباره  نظر  اظهار  برای  را  هنرمندان 
رسمی  آغاز  از  پیش  شد.  یادآور  تبعیض  و  اقلیمی 
ریچارد  جمله  از  سینماگر،   ۳۵۰ از  بیش  جشنواره، 
انتشار  با  ساراندون،  سوزان  و  باردم  خاویر  گی یر، 
نامه ای سرگشاده در روزنامه لیبراسیون، سکوت جامعه 
سینمایی جهان در قبال جنگ غزه را محکوم کردند. 
ساله   ۲۵ عکاس  حسونه،  فاطمه  یاد  به  نامه  این 
فلسطینی، نوشته شده بود که در حمله هوایی اسرائیل 

کشته شد.
در زمینه جنگ اوکراین نیز جشنواره روز نخست خود 
مستند  و سه  داد  اختصاص  کشور  این  مردم  به  را 
درباره زلنسکی و جنگ اوکراین و روسیه به نمایش 

گذاشت.
کارکنان  از  جشنواره  مسئولان  رویکرد،  این  وجود  با 
خود خواسته اند که در برخورد با مهمانان و در فضای 
همین  در  کنند.  رعایت  را  سیاسی  بی طرفی  مجازی، 
افتتاحیه  شب  در  نیز  جشنواره  موقت  کارگران  حال، 

نسبت به شرایط کاری خود اعتراض کردند.
جشنواره کن ۲۰۲۵ از ۱۳ مه )۲۴ اردیبهشت ماه( آغاز 
شده و فعالیت آن تا ۲۴ مه )۳ خرداد ماه( ادامه خواهد 

داشت.

احسان کریمی

عرصة خبرنگاری همواره به جهت ماهیت افشاگرانۀ و تلاش 
و حرکت در راستای روشن  سازی اذهان، جایگاهی ممتاز 
بر پردة سینما داشته و دارد. نگاه به پیشینة آثار تولید شده 
در ارتباط با رسانه و حرفة خبرنگاری، خود گویای همین 
امروز،  به  تا  از عصر سینمای کلاسیک  است.  موضوع 
دنیای خبرنگاری و مسائل برآمده از آن، سبب شکل  گیری 
ایده  های جذابِ داستانی در میان فیلم  های مختلف شده 
و خوراک  های داستانیِ متنوعی را در مدیوم سینما فراهم 

کرده است.
نمونه  بطور  فیلم  ها  از  دسته  ای  همواره  اساس  این  بر 
و حرص،  رقابت، طمع  پیرنگ  هایی حول  با شکل دادن 
منفعت  طلبی، افشاگری و پرده  برداری از فساد، پشت پردة 
رسانه  ها، اهمیت رسانه و نقش آن در شکل  گیری افکار 
و... کوشیده  اند تا مسائلی از این دست را در این زمینه 
بازگو نمایند. از طرفی نیز سینما بستر مناسبی  ست تا آنچه 
خبرنگاران در میدان  های مختلف تجربه کرده و آن را به ثبت 

رسانده  اند، در قالب قصه به نمایش درآورد.
تجربیات/خاطرات  بر  مبتنی  قصه  های  همین  از  یکی 
خبرنگاران مربوط است به فیلم مورد بحث، »ویسکی تانگو 
فاکسترات« ساختة گلن فیکارا و جان ریکوآ. منبع فیلم نامه 
کتاب »به هم ریختن طالبان: روزهای غریب در افغانستان و 
پاکستان« نام دارد که توسط کیم بیکر، خبرنگار زن آمریکایی 
به نگارش درآمده است. در طی این کتاب این شخص 
خاطرات خود را در مدت زمانی که در افغانستان و پاکستان 

به سر می  برد، شرح می  دهد.
به مانند تعدادی از فیلم  هایی که به نوعی بر یک شخصیت 
خبرنگار و وقایع پیرامون او متمرکز می  شوند، خط داستانی 
»ویسکی تانگو فاکسترات« نیز براساس رخدادهای واقعی 
و  خبر  پوشش  برای  که  زنی  قصة  است:  گرفته  شکل 
تغییر در رویة شغلی  اش، خطر را به جان می  خرد و عازم 
افغانستان می  شود. با وجود ارائة همان تصویر آشنا از 
افغانستان)همانگونه که در بسیاری از فیلم  های جنگی 
هالیوود دیده  ایم(، خوشبختانه این اثر تفاوت  های بارزی نیز 
با آثار مشابه خود دارد؛ چه در لحن خود و چه در شکل 

داستان و روندی که طی می کند.
با  رابطه  در  اثری ست  نه  فاکسترات«  تانگو  »ویسکی 
زیاده  خواهی/آزمندی و یا منفعت  طلبی یک کاراکتر خبرنگار 
و نه بنا دارد جنایت  های جنگی را از زاویة دید این شخص 
پیام  های  منتقل  کنندة  و  کند  منعکس  تماشاگر  برای 
گل  درشت باشد. فیلم داستان زنِ خبرنگاری  ست که برای 
اثبات خود و توانایی  هایش، در حرفه  اش تلاش و پشتکار 
نشان می  دهد؛ تلاش برای بالاکشیدن خود و رسیدن به 

موفقیت و کامیابی و برای پیداکردن مسیر خود.
با وجود اشکالاتی که باعث شده فیلم در جایگاه اثری 
معمولی - و حتی رو به ضعیف - قرار بگیرد و در ادامه به 
برخی از آن  ها اشاره خواهم کرد، »ویسکی تانگو فاکسترات« 
در مسیری که شخصیت اصلی  اش می  پیماید، نسبتا موفق 
عمل کرده و از شخصیت  پردازی قابل قبولی برخوردار است؛ 
یعنی نمایش شخصیت کیم بیکر به عنوان یک خبرنگار 
جنگی با مصائب و سختی  های پیش  رو، حدأقل شکلی 
غیرقابل  باور برای مخاطب ندارد. از این نظر بد نیست اساسا 
به جایگاه خبرنگار در درام و کاراکتر محوری فیلم توجه 

نشان داد.
کیم بیکر)با بازی قابل  توجه تینا فِی( زنی  ست که از یک 
عضو تحریریه در شبکه  ای خبری، در مقام خبرنگار جنگی 

قرار می  گیرد. او در سال ۲۰۰۳ - از آنجا که شبکه  های خبری 
به دنبال پوشش رخدادهای مربوط به جنگ افغانستان بودند 
- عازم افغانستان می  شود تا مسیری جدید را در حرفه  اش 
آغاز کند. چالش او در این راه، از یک سمت مواجه شدن 
با جامعه  ای است ایدئولوژیک و جنسیت  زده و به واسطة 
آن موانعی که می  تواند پیش رویش قرار بگیرد و از سمتی 

دیگر، خطر حضور نیروهای طالبان.
»ویسکی تانگو فاکسترات« تلاش دارد نگاهی کرده باشد به 
مصائب و خطراتی که یک خبرنگار - با حضور و زندگی در 
مناطق ناامن و پُرمخاطره - با آن  ها دست به گریبان می  شود. 
به طور مشخص از آغاز فعالیتِ کیم بیکر، خطرات زیادی 
متوجه اوست؛ در وهلة نخست اینکه تهیه و پوشش یک 
خبر ممکن است به قیمت از دست رفتن جان او تمام شود. 
این را به وضوح می  توان هم در صحنة درگیری بین نظامیان 
آمریکایی و طالبان که بیکر مشغول فیلم گرفتن می  شود و 
هم در جایی که او با برقع، در چند قدمی طالبان مخفیانه 
فیلم می  گیرد، مشاهده کرد. با این وجود، این فیلم قصد 
ندارد تمام اتفاقات را صرفا به خطرات جانی و به عبارت بهتر 
به قرار گرفتن شخصیت اصلی در موقعیت  های خطرناک 

تقلیل دهد.
در شکل کلی، »ویسکی تانگو فاکسترات« تصویری از یک 
خبرنگار با مشکلات مختص به خود و در جامعه  ای با فرهنگ 
و معیارهای متفاوت ارائه می  کند. فیلم بواسطة رسالت و 
تعهدِ کاری یک شخصیت خبرنگار، می  کوشد تا برخی از این 
مشکلات را منعکس نماید؛ یکی از این مشکلات در گرو 
دوری از خانواده و نزدیکان تعریف می  شود: کیم بیکر که در 
آغاز فقط برای چند ماه به افغانستان سفر می  کند، به واسطة 
همان رسالت کاری و وظایفی که بر دوش دارد، زمان خیلی 
بیشتری را در آن  جا می  گذراند. همین موضوع باعث می  شود 

بیکر با خیانت نامزد خود روبه  رو شود.
این اتفاق در ادامه، زمینة رابطه و ارتباط نزدیک کیم بیکر 
با یکی از شخصیت  های مکمل داستان را برپا می  دارد تا به 
نوعی »ویسکی تانگو فاکسترات« نشان داده باشد چگونه 
وظایف و مسئولیتِ سنگین یک خبرنگار در راه خود برای 
خبررسانی و روشن  گری و آگاه  سازی، ممکن است به بحران 
در روابط خصوصی و شروع یک تجربه/رابطة نو در زندگی 
او بیانجامد. هرچند در این خصوص، اشارة فیلم جزئی  ست 
و پرداخت سینمایی مناسبی ندارد اما به هر حال، تماشاگر 

می  تواند به این موضوع در فیلم برخورد کند.
مواجه شدن با پیشنهاد غیراخلاقی در راه جمع  آوری خبر 
و همینطور روی برگرداندن شبکه از کیم بیکر و در واقع 
محدود شدن زمان او برای پوشش خبر به دلیل اتخاذ 
سیاست جدید و تغییر شرایط، بخشی دیگر از اتفاقاتی 
هستند که سویه  هایی از سختی  های پیش  رو را در این حرفه 
آشکار می  سازند. مورد دوم از آنجا که کمی نقش رسانه در 
آن پُررنگ می  شود، قابل تأمل است. برای روشن  تر شدن 
موضوع بهتر است به ابتدای فیلم فلاش  بک بزنیم: کیم 
بیکر از سوی مدیران شبکه  ای که در آن فعالیت می  کند، 
دعوت و تشویق می  شود تا جای خود را از پشت دوربین، 
با حضور مقابل دوربین عوض کند و برای پوشش خبر 
راهی افغانستان شود؛ آن  ها افغانستان را به عنوان یکی از 
اولویت  های اصلی در نظر گرفته  اند و با سرمایه  گذاری  های 
لازم می  خواهند افراد مستعدِ خود را در این کشور به کار 
بگیرند. در ادامة راه اما مدیران شبکه با تغییر رویه، به 
نیروهای کمتری در افغانستان نیاز پیدا کرده و به آن  ها 

کمتر بها می  دهند.
»مردم  می  شود،  عنوان  فیلم  دیالوگِ  در  که  همانگونه 

همانقدر که به نیروهای نظامی خود علاقه دارند، به همان 
اندازه نیز دیگر دوست ندارند آن  ها را در خبرها تماشا کنند«؛ 
این دلیلی  ست که در مقابل این مسئله مطرح می  شود. در 
این موضوع دو نکتة قابل   اشاره و روشن وجود دارد: نخست، 
تحولات و تغییر رویکرد رسانه  ها در اثر عوامل بیرونی که 
متقابلا می  تواند جایگاه شغلی یک خبرنگار را دستخوش 
تغییر نماید؛ و دوم اینکه مردم آمریکا دیگر از توجه به 
درگیری  های نیروهای نظامی خود در کشورهای خارجی 
روی برگردانده  اند یا دست  کم در دراز مدت، علاقه  ای به آن 

نشان نمی  دهند.
آنچه پیش  تر و در سطور بالا عنوان شد، صرفاً با نگاهی بود 
به جایگاه و نقش خبرنگار در فیلمِ موردنظر در این بحث. 
اما همان  طور که قبل  تر هم ذکر شد، چرا »ویسکی تانگو 

فاکسترات« در قد و قوارة یک اثر خوب جای نمی  گیرد؟
مهم  ترین پاسخ در برابر این پرسش، مرتبط به فیلم نامه  ای 
است که توسط رابرت کارلاک به نگارش درآمده. فیلم نامة 
اثر بیشتر به گزارش/شرح حالی از شخصیت واقعی فیلم با 
اتفاقات پیرامونش شبیه می  ماند تا اینکه وجه نمایشی لازم 
- در جهت سرگرمی سازی - بر داستان آن غالب شده باشد؛ 
به نوعی فیلم نامه بیش از آنکه به نقاط عطف و دراماتیزه 
کردن رخدادها توجه نشان دهد، به هر قیمت قصد داشته 
است اتفاقات واقعیِ برگرفته از کتاب را به تصویر بکشد. 
مثلا در آزادسازی دوست عکاسِ کیم - به عنوان یکی از 
این نقاط - فیلم سرسری برخورد می  کند و ظرف چند دقیقة 

کوتاه، قضیه به راحتی فیصله پیدا می  کند.
اساسا در بهترین حالت، اشارة فیلم به برخی موضوعات 
مثل پیشنهاد غیراخلاقی یکی از شخصیت  های قصه به 
کیم بیکر، دم  دستی و سطحی درنظر می  آید. »ویسکی تانگو 
فاکسترات« با تکیه بر محور کمدی و بهره  گیری از جغرافیای 
افغانستان، قصد داشته است موقعیت  های جالبی را رقم 
بزند تا از طرفی اسباب خندة تماشاگر را فراهم کند، حال 
آنکه به دلیل جور نبودن جنس آن و یا حدأقل نداشتن ابزار 
و مصالح موردنیاز در این راه و وجود شخصیت  های فرعیِ 

تخت، کمتر به موفقیت رسیده است.
نکتة دلگرم  کننده، اجرای موفقِ تینا فی - بازیگر کمدی  کار 
سینما و تلویزیون - در قالب شخصیت محوری فیلم است؛ 
بازیِ به نمایش گذاشته شده توسط تینا فی و شور و 
نشاطی که او به کاراکترش بخشیده در شکل گرفتن پرتره  ای 
از یک خبرنگار جنگی زن، در کمک به فیلم سهم قابل 

توجهی داشته است.
اگرچه »ویسکی تانگو فاکسترات« چندان انتظارات عدة 
زیادی از تماشاگران را برآورده نمی  کند و تأثیرگذاری لازم 
را ندارد اما به هر روی وقتی در میان آثار قرن ۲۱ از شمایل 
و خلق یک شخصیت خبرنگار سخن به میان آید، می  تواند 
جایگاه مشخصی برای خود داشته باشد و ردی از خود نشان 

دهد.

نگاهی به »ویسکی تانگو فاکسترات« از منظر شمایل ژورنالیسم در فیلم  های سینمایی؛

در جست و جوی کامیابی
دست  به  نقد



6 یکشنبه  28  اردیبهشت 1404    شمارگان 1815

نماینده ولی فقیه در استان البرز با انتقاد از بلاتکلیف 
ماندن گود حصارک کرج گفت: ۷۲ خانه در اطراف 
این گود هر لحظه امکان ریزش دارد. مسئولان باید 
تا هفته آینده برنامه خود برای این گود را آماده و به 

مردم اعلام کنند.
در  همدانی  حسینی  سیدمحمدمهدی  آیت الله 
خطبه های نماز جمعه ۲۶ اردیبهشت کرج گفت: 
اول خرداد سالروز آغاز محاصره اقتصادی ایران توسط 
آمریکای پلید است. از کودتای ۲۸ مرداد تا زمان 
انقلاب آمریکا در همه امور کشور بطور مستقیم و 
غیرمستقیم دخالت می کرد که بعد از انقلاب و در 
روز ۱۳ آبان این دست قطع شد و آمریکا بزرگترین 
لطمه را از ایران خورد و حیثیت نداشته خود را بر 

باد رفته دید. 
امام جمعه کرج گفت: شهید رئیسی در طول سه 
سال ایجاد تحول کرد. رشد اقتصادی کشور را از صفر 
و در شرایط کرونا و بحران بعد از جنگ اوکراین، 
به بیش از ۴.۵ درصد رساند. مردم نباید تجربه های 
قبلی مذاکره و بدعهدی را فراموش کنند اما نگاه به 
بیرون در حال تقویت است. ما خیری از این نگاه به 

بیرون ندیده ایم.
نماینده ولی فقیه در البرز اضافه کرد: اخیراً درباره 
غنی سازی حرف می زنند. ما برای به دست آوردن 
این فناوری شهید داده ایم و هزینه زیادی کرده ایم. 
وقتی غنی سازی در ایران پیشرفت کرده یعنی توطئه 
دشمن شکست خورده است. امروز غنی سازی نماد 
و ویترین افتخار و خط قرمز ما است. رفتار آمریکا در 
این مذاکره نسبت به قبل تغییری نکرده و دوستان 
به این مطالبه مردمی توجه  مذاکره کننده قطعاً 
دارند که درباره توان موشکی و دفاعی مذاکره ندارند. 
غنی سازی هم حق مسلم است و هیچ تأسیسات 

غنی سازی در ایران نباید تعطیل شود.
آیت الله حسینی همدانی در ادامه افزود: 39 بند از 
۴۱ بند FATF در حال اجرا است و فقط دو بند مربوط 
به مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی و کنوانسیون 
مقابله با تأمین مالی تروریسم هنوز اجرایی نشده 
از  غربی ها  تعریف  باید  تعهدات  این  است. طبق 
تروریسم را بپذیریم  و نام و اطلاعات کامل کسانی 
که با آن  ها رابطه اقتصادی داریم را اعلام کنیم تا 
آن  ها بتوانند با عناوینی چون تأمین مالی تروریسم 
راه را بر ما ببندند. بند ششم کنوانسیون مبارزه با 
تأمین مالی تروریسم هیچ حق شرطی برای پذیرش 

FATF نمی پذیرد.
رشد  و  تولید  وضعیت  گفت:  کرج  جمعه  امام 
اقتصادی نباید معطل این مسائل بماند. مسیر شهید 

رئیسی قبلاً آزموده شده است.
وی گفت: آمریکا گرفتار بی برقی است و در پنج ایالت 
حدود ۲۴ هزار مشترک در خاموشی مطلق هستند 

بعد ایران را متهم می کنند.

امام جمعه کرج در بخش پایانی خطبه های نماز 
جمعه گفت: زائرسرای استان در مشهد الرضا )ع( 
در زمینی به مساحت ۹۶۴ متر که در اختیار استان 
البرز قرار گرفت در ۸۵۰۰ مترمربع زیربنا در ۱۰ طبقه 
آن  امکانات در  ساخته شده  و سعی شده همه 
دیده شود. این زائرسرا در ۶۶ سوئیت با ۳۰۰ تخت 
هتلی و ظرفیت بیش از ۱۰۰ نفر به صورت اردویی 
نزدیک به ۷۰ درصد پیشرفت داشته و قریب به ۷۰ 
میلیارد تومان توسط شهرداری و خیرین تامین مالی 
شده  و در حال اجرای نمای ساختمانند. تجهیزات 
هتلی و ظریف کاری مانده که مردم ولو اندک کمک 
کنند تا کار به اتمام برسد. این هتل بعد از اتمام 
وقف می شود و عایدات آن برای مستمندان هزینه 
می شود. این زائرسرا تحت نظارت نماینده ولی فقیه 

در استان اداره می شود.
وی در پایان درباره گود حصارک کرج هم هشدار 
داد و گفت: گود حصارک کرج لااقل بنده دو بار به 
صورت محسوس رفتم و آقایان را خواستم. چه کسی 
می خواهد این مشکل این را حل کند؟ مسئولان امر 
را متوجه خطر این گود کردم. این وضعیت علاوه بر 
ترک فعال و جلوه بد، خطر جانی دارد و باید زودتر 
و تا هفته آینده خبری درباره برنامه ای که برای حل 
این مشکل دارند بدهند و به مردم هم اعلام کنند 
وگرنه باز ناچار می شویم صحبت دیگری با عزیزان 
داشته باشیم. این بخشی از کار شهر است. زمین 
بزرگی با بیش از ۶۰۰ مترمربع مساحت به اندازه  یک 
ساختمان سه طبقه گود شده و ۷۲ خانه در آن طرف 
در حال ریزش است و هر لحظه امکان ریزش دارد. 

چه کسی باید این را درست کند؟

امامجمعۀکرجدربارۀگودحصارکهشدارداد؛۷۲خانهدرآستانۀریزش

جامعه

پیکر پرفسور »علی یخکشی« پدر علم محیط زیست ایران روز گذشته در بهشهر تشییع شد. این مراسم تشییع که باحضور 
مدیر کل محیط زیست، مدیر کل منابع طبیعی و جمعی از فعالان محیط زیست و مردم مازندران همراه بود از زحمات بیش 
از نیم قرن پرفسور یخکشی در محیط زیست و طبیعت قدردانی شد. وی در سال ۱۳۵۳ رشته محیط زیست را در دانشگاه 
تهران پایه گذاری کرد و به عنوان پدر دانش محیط زیست ایران شناخته می شود. مرحوم یخکشی عضو هیأت علمی دانشگاه 
گوتینگن آلمان، نماینده کشورهای آسیایی در جامعه جهانی محققان جنگل و محیط زیست، و بنیانگذار کانون فرهنگی ایران 

و آلمان بود. وی مؤلف ۲۶ جلد کتاب و بیش از ۹۰ مقاله علمی در زمینه محیط زیست و منابع طبیعی بود.

پیکر»پدرعلممحیطزیستایران«دربهشهرتشییعشد

بی اغراق، تراکتورسازی شایسته قهرمانی در بیست وسومین 
دوره لیگ برتر بود؛ و با افتخار به این مهم دست یافت. 
تراکتور نه چیزی از قهرمان کم داشت و نه بخت و اقبال 
در لحظات سرنوشت ساز، از او روی برگرداند. این تیم هم 
شخصیت قهرمانی داشت، هم مربی دانا و هم بازیکنانی 
کاربلد. درواقع، تراکتور از ابتدای فصل با تدبیر بسته شد و 

گام به گام، مسیر قهرمانی را با صلابت طی کرد.
تراکتور تیمی بود که در هر مسابقه، و در هر پنج دقیقه، 
توان خلق موقعیت گل را داشت. اگر مهاجمانش اندکی 
قدر موقعیت ها را بیشتر می دانستند، شاید امروز فوتبال 

ایران، سهمی بزرگ تر در لیگ نخبگان آسیا داشت.
در رقابت های آسیایی نیز عملکرد تراکتور قابل قبول بود، 
اما باز هم آن گونه که باید از فرصت ها بهره نبرد. شاید به 
این دلیل که راه رسیدن به لیگ نخبگان آسیا را از مسیر 
قهرمانی در لیگ برتر ساده تر می دید؛ و اتفاقاً همین گونه 

هم شد.
درباره تیم یکدست، باانگیزه و فوتبال بلدِ تراکتور، می توان 
ساعت ها حرف زد و قلم فرسایی کرد. اما آن چه همواره در 
فوتبال ایران به عنوان یک ابهام قدیمی مطرح بوده، همان 
سایه ی سنگین سیاست است که گاه با فوتبال تلفیق 

می شود و شفافیت را از آن می رباید.

در همین راستا، نمی توان از کنار تقارنِ انتخاب دکتر 
پزشکیان به عنوان رئیس جمهور و هم زمانی آن با جذب 
علی  حسین زاده،  اسکوچیچ،  دراگان  چون  چهره هایی 
بیرانوند، اسماعیلی فر، مهدی ترابی و دیگر ستاره ها در 
تیم تراکتور، بی تفاوت عبور کرد. این هم زمانی، بی تردید 

می تواند محل تأمل و پرسش باشد.
البته اینکه دکتر پزشکیان و فرزندان ایشان -که اتفاقاً اهل 
فوتبال هم هستند- هوادار تراکتور باشند، نه تنها اشکالی 
ندارد، بلکه عین طبیعت فوتبال است. همان طور که در 
دوره ای گفته می شد دکتر احمدی نژاد هوادار استقلال 
بوده و حتی جلسات هیئت دولت را گاه به خاطر تماشای 
بازی های این تیم با تأخیر برگزار می کرد! اما با توجه به 
تجربه ذهنی جامعه از »هشتگ مسعود« در دولت های 
یازدهم و دوازدهم، طبیعی ست که ذهنیتی مشابه در 
قبال علاقه رئیس جمهور جدید به تراکتور نیز شائبه هایی 
ایجاد کند. ذهنیتی که شاید واقعی نباشد، اما قابل حذف 

نیست.
باز هم تأکید می کنم: در شایستگی تیم تراکتور هیچ 
و  رئیس جمهور  شخصی  علاقه  اما  نیست.  تردیدی 
فرزندانش به این تیم، از یک سو، و دوستی دیرینه  ایشان 
ــ همچنین معاون پارلمانی پیشین دولت، آقای دبیری 
ــ با مالک باشگاه تراکتورسازی، از سوی دیگر، در ذهن 
بسیاری از مخاطبان، ناخواسته تداعی گر همان ذهنیت 

امروز  تا  از دوران جام تخت جمشید  قدیمی ست که 
بر فوتبال ایران سایه انداخته: این ذهنیت که صعود و 
سقوط تیم ها نه درون زمین، بلکه بیرون از آن تعیین 
می شود! و این دقیقاً همان ذهنیتی ست که ممکن است 
ـ قهرمانی تراکتور را نزد  ــ فارغ از درستی یا نادرستی آن ـ
بخشی از افکار عمومی »لوث« کند؛ یعنی ارزشش را زیر 

سؤال ببرد یا کم رنگ جلوه دهد.
قهرمانی  بردن  سؤال  زیر  برای  است:  این  کلام  جانِ 
تراکتور )و بخوانید: زنوزی(، می توان به هر شائبه ای دامن 
زد. حتی می توان گفت که تراکتورسازی، پیش از آغاز 
ـ در دورانی که هنوز سقفی برای قرارداد  دولت چهاردهم ـ
بازیکنان وجود نداشت ــ با جذب ستاره های ملی پوش 
و اسامی بزرگ، هزینه هایی به مراتب سنگین تر از دیگر 
تیم ها کرده بود، اما هیچ گاه قهرمان نمی شد. ولی حالا... 

چرا شد!؟

 

زنان

سومی کمترین حق ما بود؛

می خواستیم

 قهرمان شویم

سرمربی تیم ملی فوتسال زنان ایران، کسب سهمیه جام 
جهانی و مدال برنز بازی های آسیایی را به مردم ایران تقدیم 

کرد.
فروزان سلیمانی، سرمربی تیم ملی فوتسال بانوان پس از 
پیروزی تیمش برابر چین گفت: بازی خوبی بود. آنالیز دقیقی 
از این تیم داشتیم و در نهایت پیروز میدان شدیم. فکر می 
کنم کمترین لیاقت ما در این مسابقات سومی بود و واقعا 
جای ایران در فینال خالی است. خیلی تلاش کردیم اما 
فوتسال هست و برد و باخت دارد. در مجموع از بچه های 
تیم تشکر می کنم. صعود به جام جهانی بسیار با اهمیت 
است و امیدوارم تیم ایران با برنامه ریزی  عالی در جام جهانی 

حضور داشته باشد.
وی ادامه داد: تیم چین با راس های خود بازی می کند و پاور 
لحظه ای انجام میدهد، برنامه ریزی کرده بودیم تا تاکتیک ها 
را خنثی کنیم. در طول بازی توپ را به پشت دفاع ما در اوایل 
نیمه دوم بردند که یک گل خوردیم اما از بازیکنان خواستیم 
جمع تر بازی کنند، مسیر توپ را ببنند و فشار حداکثری روی 
این تیم بگذارند. بازی سنگینی بود. چین بسیار خوب بازی 
کرد. اما ما با تجربه تر بودیم و موقعیت هایی که خلق شد، 

باعث شد تا برتر میدان باشیم.
سلیمانی ادامه داد: ما برای قهرمانی به این جام آمدیم و 
متاسفانه نشد. توان روحی بازیکنمان افت کرد و بعد از بازی با 
ژاپن روحیه تیم خراب شد. در یک روزی که فرصت داشتیم 
سعی کردیم شرایط بازیکنان را تغییر دهیم تا در دیدار رده 
بندی بتوانیم تیم میزبان را شکست دهیم. اعتقادم این است 
که باید اول شویم. فرقی بین تیم های دوم و سوم وجود 
ندارد. حسی که قهرمانی دارد دوم و یا سوم شدن ندارد و بچه 

های من این حس را دوبار تجربه کردند.
وی در پاسخ به این سوال که چرا فوتسال بانوان ایران نسبت 
به فوتبال  قوی تر است، گفت: امتیازی که در ایران وجود 
دارد و در بسیاری از کشورها نیست، برگزاری لیگ است. در 
فوتسال و در بخش بانوان حدود ۱۰۰ تا ۱۵۰ تیم در شهرهای 
مختلف بازی می کنند. اگر این لیگ نبود اکنون سطح بازیهای 
ما آنچنان که باید باشد، نبود. در مدت ۷ سال تیم های دیگر 
مسابقات مختلف تدارکاتی داشتند و ما با لیگ، برگزاری 
دیدارهای دوستانه خوب و تمرینات منظم، عازم این مسابقات 
شدیم. امیدوارم کشورهای دیگر از ایران الگو برداری کنند و با 
فعال شدن لیگ در کشورهایشان، زمینه توسعه فوتسال بانوان 

را فراهم کنند.
سلیمانی در پایان گفت: در بسیاری از شهرها و روستاها 
دختران ایرانی زیر نظر بانوان تمرین می کنند و در مسابقات 
مختلف نیز حضور دارند. به احترام همه بازیکنان و مربیان 
بانو که در گوشه گوشه ایران زحمت می کشند و کار می 
کنند، تمایل داریم که در جام جهانی حضور داشته باشیم 
و بهترین عملکرد را به نمایش بگذاریم. عنوان سومی نیز 
ارزشمند است اگر چه دوست داشتیم قهرمان شویم. ما اینجا 
نماینده بسیاری از دختران فوتسال و مربیان شایسته، خوب 
و قابل احترام ایرانی هستیم. این عناون و حضور در جام 
جهانی را به مردم کشورم تقدیم می کنم. چرا که همه جوره 
کنار تیم ملی فوتسال بانوان بودند و این حق ما بود تا مسافر 

جام جهانی شویم.

پس از استقلالِ احمدی  نژاد و عمو مسعودِ پرسپولیس؛

تراکتور قهرمانِ دولتِ پزشکیان شد!
مجید سعیدی

نیشِ هوادار
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باشگاه استقلال به پرداخت مبلع ۴۰۶ هزار دلار به گلر بوسنیایی محکوم شد.
فیفا باشگاه استقلال را در پرونده ودران کیوسفسکی دروازه بان بوسنیایی محکوم کرد. دروازه بان بوسنیایی ابتدای فصل 
به نظر احمد شهریاری رئیس وقت هیات مدیره جذب استقلال شده بود اما بدون یک دقیقه بازی قرارداد او فسخ شد 
و حالا با شکایت به فیفا آبی پوشان باید مبلغ ۴۰۶ هزار دلار خسارت پرداخت کنند. این در حالی است که این مبلغ 
باید به صورت یکجا به حساب این بازیکن واریز شود در غیر این صورت پنجره نقل و انتقالاتی استقلال تا یک ماه آینده 

بسته خواهد شد.

استقلال۴۰۶هزاردلارمحکومشد

 

اردوگاه سرخ

هزینه گزاف برای بازیکنی ۳۳ ساله؛

سرمایه گذاری 

بدون بازگشت!

برای  سنگینی  رقم  شرایطی  در  پرسپولیس  باشگاه 
رضایتنامه و دستمزد بیفوما هزینه کرده که او ۳۳ ساله 

است و راهی برای درآمدزایی از این بازیکن وجود ندارد!
تیوی بیفوما شکار جدیدِ پرسپولیس است؛ وینگر-مهاجمی 
که یکی از بهترین بازیکنان لیگ بیست وچهارم بود و در 
ترکیب استقلال خوزستان نشان داد چقدر آماده و خطرناک 
است. بیفوما که اهل کنگو است و ۳۹ بازی ملی نیز 
انجام داده، در پرسپولیس جایگزین بازیکنانی نظیر سعید 
صادقی می شود که در لیست مازاد قرار دارد و یا اوستون 

ارونوف که اغلب مصدوم است و به دور از شرایط بازی.
پرسپولیس برای جذب بیفوما، در لحظات پایانی از فولاد 
سبقت گرفت. مسئولان استقلال خوزستان قصد داشتند 
رضایتنامه بیفوما را برای همشهری خود، یعنی فولاد صادر 
کنند اما بیفوما مخالفت کرد و تصمیم گرفت به تهران بیاید 
و پیراهن پرسپولیس را بر تن کند. او دوباره طعم همکاری با 
اسماعیل کارتال را خواهد چشید؛ بعد از آنکاراگوچو در لیگ 

ترکیه و حالا با پرسپولیس در لیگ ایران.
شد؛  آغاز   ۲۰۱۸-۲۰۱۹ فصل  از  بیفوما  و  کارتال  ماجرای 
جایی که کارتال سرمربی باشگاه آنکاراگوچو بود و بیفوما 
هم برای این تیم بازی می کرد. ستاره جدید پرسپولیس، 
۱۲ بازی زیر نظر کارتال انجام داد که ماحصل آن، یک 
گل زده مقابل کاسیم پاشا و ۳ پاس گل برابر فنرباغچه و 
کایسری اسپور ) ۲ بار ( بود. او روی هم ۱۰۱۸ دقیقه برای 
کارتال بازی کرد و روی ۴ گلِ آنکاراگوچو تأثیر مستقیم 

گذاشت.
میودراگ بوژوویچ و امیر خلیفه اصل که هدایت استقلال 
خوزستان را در لیگ بیست وچهارم بر عهده داشتند، اغلب 
از بیفوما به عنوان بازیکن آزاد استفاده کردند. بازیکنی که 
در نیمه تهاجمی استقلال خوزستان، به همه جای زمین 
سرک می کشید و در اکثر مسابقات، پست به خصوصی- 

مثلا وینگر راست یا چپ – نداشت.
در ترکیه اما اسماعیل کارتال، از وجود بیفوما در کناره های 
نظر  با  و  بازی  در ۷  او  استفاده می کرد.  تهاجمی  خط 
سرمربی فعلی پرسپولیس، نقش وینگر راست را بر عهده 
داشت و ۵ بازی هم وینگر چپ بود. یعنی اعتقاد کارتال 
هجومی  و  میانی  خط  کناره های  در  بیفوما، حضور  به 
است؛ همان جایی که او موفق شد بازیکن مهمی برای 

آنکاراگوچو باشد.
اما نکته مهم درباره انتقال بیفوما به پرسپولیس، به بحث 
مالی آن مربوط می شود. باشگاه پرسپولیس برای دریافت 
کرد. شنیده  هزینه  مبلغی سنگینی  بیفوما،  رضایتنامه 
می شود دستمزد بیفوما برای دو فصل هم بالغ بر یک 

میلیون دلار است.
این یعنی پرسپولیس برای بازیکنی که ۳۳ ساله است و با 
توجه به سنی که دارد، نمی تواند در سال های بعد درآمدزا 
باشد و به لحاظ مالی کمکی به باشگاه پرسپولیس کند، 
هزینه گزافی کرده است. این انتقال در شرایطی رقم خورده 
که پرسپولیس نه در لیگ نخبگان آسیا حضور دارد و نه 

لیگ سطح دو آسیا.
شاید اگر بیفوما بازیکن آزاد بود، این هزینه توجیه داشت اما 
حالا نه؛ پرسپولیس می توانست با این مبلغ، آکادمی خود 
را توسعه بدهد و بخشی از آن را صرف پرورش بازیکنانی 
کند که شبیه به علیرضا عنایت زاده، سهیل صحرایی، امیررضا 
رفیعی و ... آینده این باشگاه را بسازند که متأسفانه چنین 

اتفاقی مثل تمام سال های قبل رخ نداد.
حالا پرسپولیس بیفوما را دارد؛ برای قهرمانی در لیگ و 
جام حذفی. شاید هواداران پرسپولیس از جذب این ستاره 
اقتصادی  توجیه  هرگز  انتقال  این  اما  باشند  خوشحال 
و  سوخته  سرمایه گذاری  یک  به  شبیه  داشت.  نخواهد 

بدون بازگشت در بحث منابع مالی.

در این روزگار آشفته، که بسیاری از نخبگان و دلسوزان 
ورزش به دلیل بی مهری و سوءمدیریت برخی مسئولان، 
ناچار به ترک وطن می شوند یا از رشته تخصصی خود 
با  بیرون  و  درون  از  کشور  ورزش  فاصله می گیرند، 

تهدیدهایی جدی روبه روست.
در سال های اخیر، شاهد نمونه های متعددی از این 
محبوبه  آن ها  بارزترین  از  یکی  بوده ایم.  آسیب ها 
محمودی آذر -مشهور به محبوبه آذری - است؛ بانویی 
از خانواده ای ورزشی )دختر مرحوم غلامحسین آذری، 
قهرمان وزنه برداری، و خواهر سعید آذری، قهرمان ایران 
و آسیا و مدیرعامل پیشین باشگاه ذوب آهن(. او که 
بیش از بیست سال به عنوان رئیس و نایب رئیس 
هیأت جودوی بانوان استان اصفهان فعالیت کرده، 
بنیان گذار جودو در این استان است و کمربند مشکی، 
داوری و مربیگری بین المللی در جودو و جوجیتسو را 
در کارنامه دارد. همچنین ریاست جوجیتسوی بانوان 
کشور را نیز برعهده داشته و هم اکنون نایب رئیس 

هیأت وزنه برداری بانوان استان اصفهان است.
چندوجهی  و  برجسته  چهره های  از  آذری،  محبوبه 
بلکه  نه تنها در عرصه قهرمانی،  ایران،  بانوان  ورزش 
در حوزه علم، آموزش، مدیریت فرهنگی و اجتماعی 
نیز یکی از موفق ترین زنان کشور به شمار می رود. او 
دارای تحصیلات عالی دانشگاهی و سابقه تدریس در 

دانشگاه و آموزش وپرورش است.

سوابق و مدارج فرهنگی، ورزشی و هنری از سال 
۱۳۶۲ تاکنون

محبوبه آذری با ۴۲ سال سابقه  درخشان در عرصه 
چندوجهی  و  تأثیرگذار  چهره های  از  بانوان،  ورزش 
از  را  خود  فعالیت  او  می رود.  به شمار  ایران  ورزش 
سال ۱۳۶۲ آغاز کرده و در طول این سال ها، به عنوان 
جودوکار، مربی تیم ملی جودوی بانوان، داور و مربی 
بین المللی، مدرس و مدیر اجرایی در رشته های مختلف 

ورزشی ایفای نقش کرده است.
حوزه های فعالیت او طیف وسیعی را دربرمی گیرد: 
شنا،  جسمانی،  آمادگی  والیبال،  جودو،  از 
ورزش های همگانی، هندبال و اتومبیل رانی گرفته 
موی تای،  جوجیتسو،  کاراته،  شخصی،  دفاع  تا 
درمانی  ماساژ  وزنه برداری،  گلبال،  کیک بوکسینگ، 
برای توان یابان، و تنیس روی میز. او از پایه گذاران 

از  بوده؛  ایران  و  اصفهان  در  ورزشی  رشته  چندین 
جمله جوجیتسو، دفاع شخصی، موی تای، جودو و 

اتومبیل رانی ویژه بانوان.
نخستین بانوی دارنده کمربند مشکی جودو در اصفهان
خانم آذری نخستین بانوی دارای کمربند مشکی جودو 
در استان اصفهان و دارنده دان ۵ جودو در سطح کشور 
است. او از اعضای برجسته پیشکسوتان و نخبگان 

ورزش استان اصفهان و ایران محسوب می شود.
و  داوری  مدرک  دارای  ورزشی،  رشته  چهار  در  وی 
مربیگری بین المللی است و سابقه حضور به عنوان 
مربی، داور و سرپرست تیم های ملی جودو و رزمی 
کشور را در کارنامه دارد. همچنین، به عنوان مدرس 
رئیس  کشور،  ورزشی  فدراسیون  چندین  در  رسمی 
کمیته داوران جوجیتسو و کوبودو، رئیس کمیته فنی 
مسابقات چندین فدراسیون، و سرمربی و داور ملی 

جودو و جوجیتسو فعالیت داشته است.

سوابق تحصیلی و مدیریتی
نایب رئیس فعلی هیأت وزنه برداری  آذری،  محبوبه 
اختصاصی  گفت وگویی  در  اصفهان،  استان  بانوان 
با دنیای هوادار، درباره سوابق تحصیلی و مدیریتی 
خود چنین گفت: »پس از سال ها تلاش، موفق به 
دریافت مدرک دکتری و فوق تخصص در رشته ورزش 
کل  اداره  در  معلم  به عنوان  از ۱۰ سال  بیش  شدم. 
آموزش وپرورش فعالیت داشته ام و پنج سال نیز سابقه 

تدریس در دانشگاه اصفهان را در کارنامه دارم«.
او در ادامه با اشاره به دیگر فعالیت های آموزشی و 
فرهنگی خود افزود: »هفت سال به عنوان داور فرهنگی 
در مسابقات قرآن فعالیت داشتم و تدریس قرآن و 
نهج البلاغه را در آموزش وپرورش پی گرفته ام. همچنین 
مربی تربیتی یکی از مدارس دخترانه ناحیه ۲ اصفهان، 
مدرس زبان انگلیسی و خوش نویسی بوده ام و دارای 

دیپلم صنایع دستی و قالیبافی هستم«.
از دیگر فعالیت های شاخص وی می توان به همکاری 
امدادگر  و  نجات گر  به عنوان  هلال احمر  سازمان  با 
ورزشی  پزشکی  حوزه  در  فعالیت  نیز  و  بین المللی 

REACTRIGHT اشاره کرد.
آذری، در بخش دیگری از گفت وگو با اشاره به کارنامه 
مدیریتی خود تصریح کرد: »۲۲ سال سابقه مدیریت 
اجرایی در هیأت های ورزشی، انجمن ها، شرکت های 
دولتی و بخش خصوصی داشته ام. همچنین سابقه 
ریاست بر هیأت های جودو، دفاع شخصی و آمادگی 

جسمانی منطقه اصفهان را دارم. علاوه بر آن، مسئولیت 
ورزش های رزمی بانوان در نهادهای انتظامی، سپاه و 
بسیج ورزشکاران و ریاست کمیته داوران ورزش های 

رزمی کشور نیز از جمله افتخارات بنده بوده است«.

حضور ورزشکاران اصفهانی در سمینار بین المللی 
داوری جودو

محبوبه آذری درباره برگزاری سمینار بین المللی داوری 
جودو در شهر تاریخی یزد گفت: »این سمینار با هدف 
آشنایی با قوانین جدید فدراسیون جهانی جودو برگزار 
مسئول  بارکوس،  کارلوس  استاد  آن،  مدرس  و  شد 
برگزاری سمینارهای IJF و رئیس فدراسیون جودوی 

اسپانیا بود«.
وی ادامه داد: »بیش از ۸۰ شرکت کننده در این سمینار 
حضوری شرکت داشتند و نمایندگان دیگر استان ها نیز 

به صورت وبینار از محتوای آموزشی بهره مند شدند«.
وی در ادامه افزود: »این سمینار بین المللی به مدت 
دو روز، به میزبانی ایران و در شهر تاریخی یزد برگزار 
شد. این دومین سمینار جهانی پس از اعمال آخرین 

تغییرات در قوانین داوری بود«.
آذری با قدردانی از رئیس کمیته داوران جودو استان 
رحمانی،  عزت الله  آقای  از  دارد  »جا  گفت:  اصفهان 
رئیس کمیته داوران استان اصفهان که انسانی وارسته، 
این  در  کنم.  تشکر  است،  متخصص  و  اخلاق مدار 

سمینار، پنج نفر از اصفهان حضور داشتند«.
او در ادامه، با اشاره به برخی موانع اداری، بیان کرد: 
»با وجود کارشکنی هایی که از سوی دبیر هیأت جودو 
خانم  حمایت  با  توانستم  گرفت،  صورت  اصفهان 
جودوی  فدراسیون  داوران  کمیته  رئیس  دلقندی، 

کشور، مجوز حضور در این سمینار را دریافت کنم«.
بانوان  ورزش  نخبگان  از   - آذری  محبوبه  پایان،  در 
رئیس کمیته  عزیزی،  استاد علی محمد  از   - کشور 
مربیان فدراسیون جودو، خانم هاشمی، نایب رئیس 
بانوان استان یزد، و همچنین دکتر جمال الدین عزیزی، 
شهردار پیشین یزد و رئیس فعلی هیأت جودوی این 
استان که از هم دوره ای های دانشگاهی وی در مقطع 
دکتری نیز بوده، بابت نقش مؤثرشان در برگزاری موفق 

این سمینار بین المللی قدردانی کرد.

موفق  ترین بانوی ورزش اصفهان در گفت  وگو با »دنیای هوادار« تأکید کرد؛

جودو، سبک زندگی است
دیالوگ

اصغر قلندری

امیر اسدی

تیم اوساکا لوتئون با شکست فولاد سیرجان به 
فینال لیگ قهرمانان مردان آسیا صعود کرد و حریف 

الریان قطر شد.
مرحله نیمه نهایی نخستین دوره لیگ قهرمانان 
مردان آسیا امروز )شنبه ۲۷ اردیبهشت( با دو دیدار 

در شهر ناگویا ژاپن پیگیری شد.
تیم  الریان قطر در نخستین دیدار موفق به شکست 
سه بر دو سانتوری سانبردز با امتیازهای )۲۲ بر 
۲۵، ۲۵ بر ۲۲، ۲۳ بر ۲۵، ۲۵ بر ۲۳ و ۱۷ بر ۱۵( 
شد تا علاوه بر شگفتی سازی، به عنوان نخستین 

فینالیست این رقابت ها معرفی شود.
در دومین دیدار نیز که از ساعت ۱۰:۳۵ دقیقه به 
سیرجان  فولاد  تیم های  شد،  شروع  تهران  وقت 
ایرانیان و اوساکا لوتئون به مصاف یکدیگر رفتند و 

تیم میزبان سه بر یک به پیروزی رسید.
در ست نخست این دیدار تیم میزبان ۲۵ بر ۱۹ 
موفق به شکست فولاد سیرجان شد اما در ست دوم 
شاگردان عطایی عملکرد بهتری داشتند و اوساکا را 

با امتیاز مشابه ست اول شکست دادند.
تیم اوساکا که هدایت آن را لوران تیله فرانسوی و 

سرمربی فعلی تیم ملی والیبال ژاپن برعهده دارد، در 
طول ست سوم اختلاف امتیاز خود را با تیم فولاد 
زیاد کرد و ۲۵ بر ۱۸ به پیروزی رسید تا از نظر ست 

شماری میزبان دو بر یک از ایران پیش بیافتد.
در ست چهارم رقابت دو تیم به اوج حساسیت 
پایاپای و نزدیک بین دو تیم  امتیازها  رسید و 
تقسیم شد و در نهایت این ست ۲۵ بر ۱۹ به سود 
میزبان به پایان رسید تا فولاد سیرجان سه بر یک 
نتیجه را واگذار کند و سهمیه جهانی را از دست 

بدهد.

لیگوالیبالقهرمانانآسیا؛شاگردانعطاییازصعودبهفینالبازماندند
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